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ObavHtavam Vas, da ce na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Cme Gore,
oviasceni predstavnik Kluba poslanika Demokratske partije socijalista, poslanik
Radule Novovic, postaviti pitanje predsjedniku Vlade Crne Gore, Dusku
Markovicu, na Osmoj - posebnoj sjednid Prvog redovnog (proljecnjeg)
zasijedanja u 2019. godini, koja je zakazana za 26. jun 2019. godine.

PREDSJEDIMIK KLUBA

cola Rakocevic
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Broj; L
Datum,

Na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore, postavljam sljedece
pitanje predsjedniku Vlade Crne Gore, gospodinu Dusku Markbvicu:

Postovani predsjednice Vlade Crne Gore, gospodine Markovicu,

Koji su konkretni rezultati 1 efektl sprovedene reforme obrazovnog sistema i
generaino Vladlne polltike u oblasti obrazovanja?

Imajud u vidu da je obrazovanje prepoznato kao jedan od prioriteta Vlade,
koje aktlvnosti se mogu ocekivati u narednom perlodu u cilju daljeg poboljsanja
kvaliteta obrazovanja, a narocito u dijelu unapredenja predskolske I skolske
infrastrukture?

Obrazlozenje;

U fokusu rada Vlade, od njenog formiranja pa do danas, u vrhu prioriteta je
unapredenje kvaliteta obrazovnog sistema. S tim u vezi, obrazovanje se
posmatra kao kljucni faktor drustvenog razvoja.

Usvajanjem seta zakona 2017. godine i to Zakona o izmjenama i dopunama
Zakona o visokom obrazovanju, Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o
osnovnom obrazovanju i vaspitanju, Zakona o izmjenama i dopunama Opsteg
zakona o obrazovanju i vaspitanju, Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o
strucnorn obrazovanju, Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o obrazovanju
odrasiih, Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o vaspitanju i obrazovanju
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djece sa posebnim obraaovnim potrabama, Zakona o femianama i dopanama
akona o grmnaa,,,, Zakona o lzri|anama i dopunama Zakona o pradskolskom

Zrr ' I T"'"- ""O'™ "
baZZ h ' i' a<«»rania dostupnijat

ajaft'na ' '
Da li su, na«ada„l, postavljanl dljavi obraao.ne reforma I oatvarani i da li sta
zadovoljni postignutim efektima po ucenike i studente?

Takode, istakao bih da je Demokratska partija socijalista, kao najveci politick!
subjekt u Crnoj Gori, u svom programu, daia posebno mjesto obrazovanju sto
je sasvim razumijivo, jer zivimo u ambijentu stalnih inovacija i nesumnjivo da
sistem obrazovanja predstavija jednu od kljucnih poiuga razvoja.

Svjesni smo i cinjenica da izazovi brzog razvoja novih znanja i tehnologija,
proces globaiizacje, demografski trendovi, ceste promjene potreba trzista
rada, rastuca teznja za visokokvaiifikovanom radnom snagom i proces
pnstupanja Crne Gore Evropskoj uniji, namecu nuznost cjelozivotnog ucenja i
uspostavijanja fieksibilnog, otvorenog, prohodnogsistema obrazovanja.
U torn kontekstu - koje aktivnosti se mogu ocekivati u narednom periodu u ciiju
aaljeg poboijsanja kvaiiteta obrazovanja?

POSLANIK
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Podgorica; 5. jul 2019. godine

SKUPSTINA CRNE GORE

Gospodin Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani predsjednice;

U skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore u

prilogu dostavljam pisane odgovore na poslanicka pitanja postavljena tokom
Premijerskog sata odrzanog 26. juna 2019. godine; kako bi isti bili dostavljeni

uvazenim poslanicima.

S uvazavanjeiB;

Dn^o Markovic

®ORIC^



POSLANICKO PITANJE

Na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Cme Gore, postavljam sljedece pitonje predsjedniku
Vlade Crne Gore, gospodinu Dusku Markovicu:

Postovani predsjednice Vlade Crne Gore, gospodine Markovicu,

Koji su konkretni rezultati i efekti sprovedene reforme obrazovnog sistema i generaino Vladine

politike u oblasti obrazovanja?

Imajuci u vidu da je obrazovanje prepoznato koo jedan od prioriteta Vlade, koje aktivnostl se

mogu ocekivati u narednom periodu u cilju daljeg poboljsanja kvaliteta obrazovanja, a
narocito u dijelu unapredenja predskolske i skolske infrastrukture?

OBRAZLOZENJE

U fokusu rada Vlade, od njenog formiranja pa do danas, u vrhu prioriteta je unapredenje
kvaliteta obrazovnog sistema. S tim u vezi, obrazovanje se posmatra koo kljucni faktor
drustvenog razvoja.

Usvajanjem seta zakono 2017. godine i to Zakona o Izmjenama i dopunamo Zakono a visokom

obrazovariju, Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o osnovnom obrazovanja i vaspitonju,
Zakona o izmjenama i dopunama Opsteg zakona o obrazovonju i vaspitonju, Zakona o
izmjenama i dopunama Zakona o strucnom obrazovanja, Zakona o izmjenama i dopunama
Zakona o obrazovanja odrasllh, Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o vaspitonju i
obrazovanja djece so posebnim obrazovnim potreboma, Zakona o izmjenama i dopunama
Zakona o gimnaziji i Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o predskolskom vaspitonju i
obrazovanja, izvrsenaje reforma na svim nivoima obrazovanja u Crnoj Gori. Navedena reforma
podrazumijevala je stvaranje dostupnijeg besplatnog obrazovnog sistema, bolje uskladivanje
obrazovanja so potrebama trzista rodo i stvaranje usiova za sticanje i prakticnu primjenu
teorijskih znanja i vjestina.

Da li su, navedeni, postavljeni cHjevi obrazovne reforme i ostvareni i da li ste zadovoljni
postignutim efektima po ucenike i studente?

Takode, istakao bih daje, Demokratska partija socijalista, kao najveci politicki subjekt u Crnoj
Gori, u svom programu, obrazovanja dala posebno mjesto, sto je sasvim razumljivo, jerzivimo

u ambijentu stalnih inovacija i nesumnjivo da sistem obrazovanja predstavija jednu od kljucnih
poluga razvoja.

Svjesni smo i cinjenica do izazovi brzog razvoja novih znanja i tehnologija, proces globalizocije,
demografski trendovi, ceste promjene potreba trzista rada, rastuca teznja zo
visokokvalifikovanom radnom snagom i proces pristupanja Crne Gore Evropskoj uniji, namecu



nuznost cjelozivotnog ucenja i uspostavljanja fleksibilnog, otvorenog, prohodnog sistema

obrazovanja.

U torn kontekstu - koje aktivnosti se mogu ocekivati u narednom periodu u cilju daljeg

poboljsonja kvaliteta obrazovanja?



ODGOVOR

Postovani poslanice Novovicu,

Vise puta sam ponovio, pa 1 u ovom Domu, da je ulaganje u razvoj mladlh, kroz obrazovanje,

jedan od prioriteta Vlade.

Cilj nam je jasan I precizno postavljen: Crna Gora mora imati kvalitetan sistem obrazovanja,

kojl ce bit! upodobljen I kompatibllan sa sistemima obrazovanja modernih i razvijenih drzava.

U realizaciji ovog cilja necemo se, ni u jednom segmentu, zadovoljiti brzim Hi poiovicnim

rjesenjima.

S druge strane^ nasa prosvjeta treba biti temelj I ogledalo drzavnog identiteta Crne Gore. Ona

na najrjecitiji nacin govori o onome sto istorijski jesmo, i onome cemu tezimo u savremenom

dobu.

Sa zadovoljstvom mogu da kazem da cu u odgovoru na Vase pitanje mod da budem vrlo

konkretan i da iznesem mjerljive podatke i cinjenice koji na najboiji nacin svjedoce o

postignutim rezultatima u ovoj oblasti^ kao i o daljim planovima.

U zeiji da poboljsamo kvalitet obrazovanja, da ga ucinimo dostupnim svima pod jednakim

usiovima nezavisno od materijalnog statusa, ali i uskladenijim sa trzistem rada kako bismo

dobili konkurentna i primjenjiva znanja i vjestine, krenuli smo u zakonodavnu reformu svih

nivoa obrazovanja na nacin sto smo izmijenili sistemske zakone o kojima ste Vi govorili. Vlada

ih je predloziia Parlamentu, ali jednako je taj posao zasluga i prethodne Vlade i prethodnog

ministra prosvjete.

Danas, dvije godine od usvajanja seta zakona, imamo sasvim dovoljno argumenata na osnovu

kojih mozemo sa zadovoljstvom govoriti o rezultatima sprovedene reforme.

Medutim, uprkos brojnim uspjesima koje smo ostvarili, moramo biti svjesni da je unapredenje

obrazovanja visegodisnji posao, koji zahtljeva vrijeme da bi brojne zapocete aktivnosti imale

jos vidljiviji rezultat.

Rezultate ozbiljne obrazovne reforme prepoznala je i Evropska komisija u svoja posljednja dva

izvjestaja o Crnoj Gori, u kojima je ovaj sektor veoma pozitivno ocijenila.

Pocecu od rezultata postignutih u dijelu predskolskog obrazovanja. Reformski pristup

predskolskom obrazovanju, koji je imao za cilj da dopre do svakog djeteta, uspjesno se

realizuje. Za manje od tri godine uspjeli smo da ucesce djece starije od tri godine podignemo

sa 50% na cak 73% obuhvacenih predskolskim vaspitanjem. Doprinos sirenju ovog obuhvata

pstvaren je i otvaranjem takozvanih interaktivnih sluzbl, koje vrse funkciju vrtica u udaljenim

podrucjima. U ovom trenutku aktlvno je 37 takvlh interaktivnih sluzbl u 16 opstina.



lako je bilo sumnji, pa cak i otvorenog negodovanja povodom uvodenja engleskog jezika u

vrtice za djecu stariju od tri godine, taj korakse pokazao opravdanim.

Insistiranje na kompetencijama iz najzastupljenijeg stranog jezika nastavljeno je 1 krozosnovnu

skolu gdje ne samo da je predmet EngieskI jezik uveden kao obavezan od prvog razreda, vec

je u toku implementacija projekta dvojezicne nastave u osam odjeljenja.

Reforma je akcenat stavila i na informaticka znanja daka, te je, zahvaljujucl Britanskom

savjetu, mikrobit racunar uveden u crnogorske skole. Plan je da svaka osnovna skola dobije

mikrobit racunare. Smanjen je obim gradiva u osnovnim skolama, all i broj ucenika po

odjeljenju na maksimalnih 28, kako bi se olaksao rad u ucionlci.

Vazno je napomenuti da smo u ovom dvoipogodisnjem periodu znacajno unaprijedili

inkluzlvno obrazovanje, na nacin sto smo sistemski uredili pitanja koja se odnose na asistente

u nastavi.

Takode 1 da su u sistem uveden! medijatori, cija je uloga povezlvanje djece pripadnika romsko-

egipcanske populacije s obrazovnim sistemom i pracenje izvrsavanja njihovlh obaveza u skoli.

Sve ovo sto sam naveo podrazumijevalo je dodatna izdvajanja iz budzeta, ali ih mi u Vladi ne

vidimo kao trosak, vec kao ulaganje u ono najvrjednije, a to je ucenik i njegovo znanje.

Poslanice Novovicu,

Bez dileme mogu red da je najved iskorak ucinjen u oblasti srednjeg strucnog obrazovanja,

gdje krupnim koracima idemo ka znacajno kvalitetnijem povezivanju obrazovanja I trzista.

Nijesmo slucajno nas fokus interesovanja usmjerili upravo na ovaj nivo obrazovanja. Prije

svega, smanjili smo predrasude prema strucnim skolama, pa sada i odlicni dad pokazuju

interesovanje za srednje strucne skole.

Zapoceta je primjena dualnog obrazovanja, koje je za veoma kratko vrijeme pokazalo

impresivne rezultate. Za svega dvije godine njegove primjene, u duaini oblik obrazovanja ce

od septembra biti ukljuceno preko 800 ucenika, koji obavljaju prakticnu nastavu kod preko
250 poslodavaca. Posebno smo ponosni sto do sada nije pristlgia nijedna primjedba na nacin

funkcionisanja ovogslstema, bilo od poslodavaca bilo od daka, sto je jasan indikator pravilnog

pristupa.

Takode, povecan je broj ucenika na trecem stepenu srednjih strucnih skola za preko 200% u
odnosu na prethodnu godinu. Tacnije, u skolskoj 2016/2017. godini na programe treceg

stepena uplsano je 566 ucenika, a skolske 2018/2019. godine cak 1.561 ucenik.

Gimnazijama je, sa ciljem bolje profllacije najboljih, data zakonska mogucnost za uvodenje

specijalistickih odjeljenja. Pokazalo se da je i ovaj potez isao u susret realnim potrebama, jer
ce takva odjeljenja od naredne skolske godine, pored podgoricke gimnazije, imati i gimnazije
u Niksicu, Kotoru i Herceg Novom.



Postovani poslanici,

Kvalitetan obrazovni sistem mora biti u stanju da prepozna, all i da na adekvatan nacin nagradi
one najbolje. Zato smo osnovali Fond za kvalitet i talente, iz koga je transparentno I po

odiukama multiresorske komisije, dodijeljeno 500 nagrada najboljim nastavnicima i dacima,

za sta cemo svake godine izdvajati po najmanje pola miliona eura. Dakle, sa ovim sto smo

zapoceli ove godine, nastavicemo i u narednom periodu.

Iskorak po kojem smo jedinstveni u reglonu napravljen je uvodenjem besplatnih osnovnih i

master studija, take ce ove godine biti upisana treca generacija studenata koji ne placaju
skolarinu, tacnije njih oko 3.500. Uvedena je obavezna praksa na svim fakultetima u obimu od

25%, za ciju punu implementaciju je potrebno duze vrijeme, pa ce novi koncept u potpunosti

i optimalno biti realizovan u narednom periodu.

Na Univerzitetu Crne Gore je 160 nastavnih programa reformisano po novom modelu studija,

i prilagodeno najboljoj evropskoj praksi, dok se na ostalim ustanovama visokog obrazovanja u
toku ove godine ocekuje oko 50 akreditacija studijskih programa po novom modelu.

Anaiizirali smo i sprovodenje Programa strucnog osposobljavanja lica sa stecenim visokim

obrazovanjem i prvi rezultati pokazuju da je oko 50% korisnika Programa nastavilo radni

angazman.

Dakle, obrazovanje i strucno osposobljavanje dali su rezultat koji su prepoznali poslodavci. Na
taj nacin doprinijeli smo rastu zaposlenosti nuded trzistu mlade i strucne ijude.

Imajud u vidu ove rezultate, uz usvajanje Zakona o akademskom integritetu koji nemaju ni
mnogo razvijenije zemije od nase, pribavljanje softvera protiv plagijarizma za sve fakultete, te

osnivanje Agencije za kontrolu i obezbjedenje kvaliteta visokog obrazovanja, mozemo reel da

je crnogorsko visoko obrazovanje dobilo novi kvalitet. Budzet Univerziteta je u mandatu ove

Vlade povecan za cijelih 6 miliona vise nego sto je bio u prvoj godini nakon obnove

nezavisnosti.

U odnosu na drugi dio pitanja, konstatovao bih da su infrastrukturni projekti poseban segment

djeiovanja Ministarstva i Vlade u cjelini, cemu posvecujemo posebnu paznju. Tekud budzet

Ministarstva prosvjete namijenjen za investiciono odrzavanje objekata, uvecan je za preko

30%.

U prethodne dvije i po godine zavrsena je izgradnja vrtica u Zagoricu, Starom aerodromu, sada

i u Tuzima. Brojni postojed objekti su adaptirani za boravak djece, sto je sve zajedno rezultiralo

otvaranjem 1.500 mjesta za djecu u vrtidma drom Crne Gore.

Zavrsena je I Srednja mjesovita skola u Golubovclma, u koju je ulozeno preko 4,5 miliona eura,

a u toku su I radovi na novoj zgradi skole „Dusan Korac" u Bijelom Polju. Rekonstruisano je

preko 150 objekata obrazovne infrastrukture u posljednje dvije i po godine. Znacajno je

unaprijedena skolska sportska infrastruktura, za koju smo izdvojili preko milion eura, i gdje
svoj doprinos u svjetlu odgovornog ulaganja drzavnog novca daje i Ministarstvo sporta i
mladih.



U narednim godinama ulazimo vjerovatno u najveci investicioni ciklus u oblasti obrazovanja
do sada! Realizovace se 38 kapltalnlh projekata, od kojih su 21 novl projekti, i za koje ce
ukupno biti izdvojeno po raznim osnovima preko 50 millona eura.

Od ovih sredstava, u dogledno vrijeme, planirana je izgradnja nove gimnazije u Podgorici, skole
u Tolosima, na Zabjelu, u City kvartu, na Karabuskom polju u Tuzlma, u Rozajama, zatim vrtica

u BIjelom Polju, Beranama, Plavu, Pljevljima, Baru, Ulclnju, Rozajama, i pet vrtica u Podgorici.
Konkretno u ovo] godini, ocekuje se pocetak izgradnje cetlrl nova vrtica.

Dobijam inicijative iz raznih krajeva Crne Gore i dijaspore o spremnosti da otvaramo skole I
vrtice uz njihovu finansijsku podrsku i ucesce. Bavicemo se i tim pitanjima, jer treba da
budemo odgovorni prema svakoj inicijativi koja setice obrazovanja nasih najmladlh.

Uz plan za obnovu skolskog inventara vrijednosti 4 miliona eura, te opremanje skola
informatickom opremom kroz kreditna sredstva vrijednosti oko 3,5 millona eura u naredno]
skolskoj godini, kao t nabavku opreme za srednje strucne skole ukupne vrijednosti oko 2
miliona eura, zatim nabavku 30 novih skolskih kombi vozlla, za sta smo izdvojili 1,7 miliona
eura, vjerujem da demonstriramo jasan odnos ove Vlade prema obrazovanju: gradimo
sposobno i zdravo drustvo, zasnovano na znanjul

Na kraju, poslanice Novovicu,

Vjerujem da su rezultati dosadasnje reforme obrazovanja jasan pokazatelj da smo na dobrom
putu.

Razumije se, ne zelimo da se na ovome zaustavimo!

Posebno zelim da istaknem da cemo reformom obrazovanja, profesionalnim usavrsavanjem
nastavnog kadra i novim modelom nagradivanja i stimulisanja za bavljenje prosvjetnim
pozivom, u ovu vaznu drustvenu oblast ukljucltl one koji su najbolji.

A svakako cemo se posebno fokusirati na materijalni polozaj profesora, nastavnika i svih

zaposlenih u prosvjeti. Na tome vec radimo. U periodu prethodne tri godine, 318 prosvjetnih
radnika rijesilo je stambeno pitanje pod povoljnim uslovima. A po prvi put poceli smo da
izdvajamo 70.000 eura godisnje za stambene potrebe zaposlenih u domovima ucenika i

studenata.

Vlada ce, dakle, podstaci proces obnove drustvenog ugleda i autoriteta prosvjetnih radnika,
jer bez njihove posvecenosti nema razvoja zasnovanog na znanju i najboljim evropskim
praksama. Oni obrazuju buduce gradane Evropske unije i svijeta, i nasa je obaveza da im
obezbijedimo najbolje usiove.

Hvala na paznjil


